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نيرهخادمي| شــعله هاي آتش هنــوز گاه و بيگاه 
ازميان آوارهاي پلاســكو زبانه مي كشــد ، كارگران و 
آتش نشان ها مشغول كارند  تا پيكرهاي د  ست كم 20نفر 
از مرد م و آتش نشــانان را از زير آن تل هاي خاك بيرون 
بكشند  اما ساكنان »بهشت« د ر سيصد  وبيست وسومين 
جلسه پارلمان شــهري تهران جد ي ترين بحث ها را 
به رونمايي از سامانه نظارت بر مصوبات شورا و بررسي 
بخش از بود جه  سال آيند ه شهرد اري اختصاص د اد ند . 
د رجلســه د يروز هم ميان اعضاي هيأت رئيسه و ساير 
اعضاي شورا د رگيري لفظي پيش آمد ، تذكرها كاهش 
يافت و نمايند گان از تذكر د رباره اتفاقــات رخ د اد ه د ر 
پلاسكو منع شد ند ؛ د رحالي كه مسجد  جامعي، رئيس 
پيشين شورای شهر تهران پيشنهاد  تشكيل »كميته 

حقيقت ياب« پلاسكو را مطرح كرد .
»رحمت الله حافظی«، رئيس كميســيون سلامت 
يكي از كسانی بود  كه تذكرش د رباره حاد ثه پلاسكو با 
واكنش و مخالفت چمران روبه رو شــد ، ولی باز هم اين 
موضوع باعث نشــد  تا او از جايش بلند  نشود  و با صد ای 
بلند  اين حرف ها را نگويــد : »30-20نفر د راين حاد ثه 
كشته شد ه اند ، آن  وقت شما آقايان نمايند ه می خواهيد  
همين جا بنشــينيد  و حرفی نزنيد .« و بعد  او وسايل 
خود  را جمع كرد  كه از جلســه خارج شود : »اگر اجازه 
صحبت نمي  د هيد ، جلسه شورا را ترك كنم.« مهد ي 
چمران هم اجــازه د اد  تذكرها مطرح شــود  اما تاكيد  
شد  كه »هر نمايند ه بيشتر از 3د قيقه صحبت نكند .« 
رئيس شورا اما د وباره با اين صحبت ها، اعضا را به خود  
متوجه كرد : »جلسه قبلی همه به تذكر گذشت. آقايان 
د وربين و رســانه می خواهند ؟« حافظی هم پاسخ او را 
اينطور د اد : »بله رســانه ها بايد  بد انند  چه اتفاقی افتاد ه 
است. اگر مشــروح جلسه شــنبه پخش می شود ، ما 
صحبتی ند اريم.« جلســه روز شنبه شــورا به صورت 
اضطراري برگزار شد ، د رحالي كه اعضا معتقد  بود ند  كه 
د رحاد ثه پلاسكو كوتاهي شد ه است؛ جلسه اي كه د ور 
از چشم خبرنگاران د رساختمان پروانه برگزار شد  و تنها 

گوشه هاي محد ود ي از آن رسانه اي شد . 
دعوايپيرهاديوجديدي

 جلسه سه شنبه د ر اد امه اينطور گذشت؛ ميان عباس 
جد يد ي و پيرهاد ي سر نوبت تذكر د رگيري ايجاد  شد  و 
پيرهاد ی، عضو هيأت رئيسه شورا با اعتراض به او، گفت: 
»نوبت خانم راستگو هست. حوصله ند ارم و اعصابم خرد  
است. لطفا بنشينيد .« جد يد ي كه عصباني شد ه بود ، 
گفت: »حواست باشد  چه جوری با من حرف می زنی. 
مگر تو كی هستی كه اينطور با من حرف می زنی؟ د ور 
برت د اشته است؟ نمی د انم اين صند لی د اغ چه حكايتی 
د ارد  كه هركس رويش می نشيند ، جوگير می شود ؟!« 
اد امه بحث با پاد رمياني حبيب كاشــاني تمام شــد . 
جد يد ي د رتذكر خود  به هوشمند سازي تهران تأكيد  
كرد : »د رميد ان مين زند گی می كنيم.« او يك انتقاد  به 
اهالي فرهنگ و هنر هم مطرح كرد :  »حتی آرتيست های 
سينمايی هم د رباره مسائل شهری عرض اند ام می كنند ، 
 اين افراد  بد ون حتی يك ســناريو نمی توانند  شاخ بز را 

جد ا كنند .« 
دستگاهقضائيواردشود

د رميان تذكرات »برخورد  د ستگاه قضائي با مسببين 
حاد ثه پلاســكو به د ور از سياســي كاري« ازســوي 
رئيس كميسيون سلامت شــورا به عنوان يك انتظار و 
خواسته عمومي مطرح شد : »روز پنجشنبه د ر تشييع 
شهد ای آتش نشــان، محاكمه مســببان را خواهيم 
خواســت. بايد  مســببين اين حاد ثه محاكمه شوند  و 
اين را مطالبــه خواهيم كرد  كه قوه قضائيــه به د ور از 
هرگونــه سياســی كاری و ملاحظه كاری های خاص، 
مســببين را  شناســايی، معرفی و مجازات كند .« لغو 
انحصار خبری د رحاد ثه پلاسكو، لزوم بررسي و تشريح 
موضوع د ر رســانه ملي به د ور از جناح بند ي سياسي و 
عد م تخصيص رد يف اختصاصــي مصوب براي خريد  
تجهيزات آتش نشاني از د يگر موارد ي بود  كه حافظي به 
آن اشاره كرد :  »20 ميليارد  تومان برای خريد  تجهيزات 
آتش نشاني مصوب شد ه اســت كه شهرد اری نه تنها از 
20 ميليارد  تومان هيچ پرد اختی انجام ند اد ه، بلكه اين 
مصوبه را به آتش نشانی ابلاغ هم نكرد ه است. شهرد اری 
می گويد : 54 ميليارد  تومان بود جه سازمان آتش نشانی 
برای خريد  تجهيزات تحقق يافته است، اگر تخصيص 

اين بود جه حقيقت د ارد ، پرينت بانك را ارايه كنيد . د روغ 
نگوييد ، نقاط ضعف احتمالی ممكن است پذيرفته شود ، 
ولی حقايق نبايد  كتمان شود .« البته كمي بعد تر مجتبي 
شاكري عضو د يگر شورا نســبت به اين تذكر واكنش 
نشان د اد : »اين حرف زشت است كه ما روز پنجشنبه 
و د ر زمان تشييع پيكرها، محاكمه مقصران را مطالبه 
كنيم. چند  روز قبل هم من به آقای حافظی گفتم، الان 
وقت محاكمه نيست و بايد  بگذاريم شرايط آرام تر شود .« 
حافظی د رپاسخ به شاكری گفت: »قرار نيست د رمراسم 
تشييع، مقصران يا مسببان معرفی شوند . آقای شاكری 

از صحبت های من بد  برد اشت كرد ه اند .«
اگربعدازحادثهجمهوري

شهرداراستعفاکردهبود،شاهدايناتفاقنبوديم
»محسن سرخو«، رئيس كميته حمل ونقل شورا هم 
د يروز د رباره فيلم منتشرشد ه تذكر شهرد ار نسبت به 
پلاسكو بعد  ازحاد ثه خيابان جمهوري گفت: »فيلمی با 
اين مضمون كه شهرد ار د ر  سال 93 به شورا د رخصوص 
ساختمان پلاسكو تذكر د اد ه و شــورا اقد امی نكرد ه و 
د رآن فيلم تمام تقصيرها گرد ن شــورا اند اخته شــد ه 
است پخش شــد ه است د رحالي كه شــهرد ار بايد  آن 
موقع اســتعفا می كرد، اما ما را متهم به سياسی كاری 
كرد ند ، شايد  اگر قاليباف استعفا كرد ه بود ، امروز شاهد  
اين اتفاق نبود يم.« او گفت: »اخطارهای پلاسكو بايد  به 

بنياد  مستضعفان فرستاد ه می شد .« چهارمصوبه شورا 
بعد  ازحاد ثه جمهوري موضوع د يگري بود  كه ســرخو 
به آن تأكيد  كرد : »شهرد اری مكلف شد ه بود ؛ بالگرد  و 
تجهيزات جد يد  آتش نشانی تهيه كند . مرد م از ما انتظار 
د ارند  به اين حاد ثه رسيد گی كنيم و شهرد اری را مكلف 
كنيم به يگان هوايی مجهز شود  و صد اوسيما به  جای 
اين برنامه های بی محتوا، برنامه های آموزشــی برای 
مقابله با آتش پخش كند . قيمت يك بالگرد  آتش نشان، 

10 ميليارد  است اما شهرد اری آن را تهيه نكرد .«
ادامهتذکراتودفاعازشهردار

»حاد ثه پلاسكو سنگين بود  اما می توان اين تهد يد  
را تبد يل به يك فرصت كــرد  و انقلابی د ر بحث ايمنی 
د رشــهر تهران ايجاد  كرد .« اين جمله اي بود  كه د بير، 
رئيس كميسيون برنامه و بود جه مطرح كرد : »پيشنهاد  
شهرد ار برای بود جه 9۶ آتش نشانی ۶15 ميليارد  تومان 
بود ه است، پيشنهاد  مي د هم 2 د رصد  عوارض د ريافت 
پروانه به  جای واريز به حســاب خزانه شــهرد اری به 
آتش نشانی تخصيص يابد . با توجه به آيين نامه مالی و 
معاملاتی اين د و د رصد  بايد  تنها صرف خريد  تجهيزات 
شود .« اقبال شاكری، عضو د يگر شورا هم از ارسال نامه 
۸ صفحه ای آتش نشانان به شــهرد ار تهران د ر رابطه با 
ساختمان پلاسكو خبر د اد  و غلامرضا انصاری هم اعلام 
كرد  كه شهرد اري د راين حاد ثه به د نبال فرافكني است. 

تند گويان از رسانه ها، شهرد اری و اعضای شورا خواست 
تا د ر زمينه كمپين شهد اي ايثارگر كمك كنند : »تا اين 
لحظه 20 هزار فرزند  شــهيد  ازسراسر كشور د عوتم را 
لبيك گفته اند ، د رخواست ما فرزند ان شهيد  آن است 
كه شهد ای آتش نشان از شهيد  خد مت به شهيد  ايثارگر 
تبد يل شوند .« تقي پور، سخنگوی شورا هم حاد ثه را به 
د ولت نسبت د اد  و خواستار استيضاح رئيس جمهوری و 
وزرای كابينه د ولت د هم كه كوتاهی شان د ر ايمن سازی 

ساختمان پلاسكو حاد ثه آفرين شد ه است، شد .
زمان بررســي بود جه 9۶ شــهرد اري كه د رنهايت 
بــه جــاي 1۸ هزارو4۸9ميليــارد  تومــان حــد ود  
1۷ هزارو900 ميليــارد  تومانی تصويب شــد ، معاون 
شــهرد ار د ر د فاع از شهرد اري د ر حاد ثه پلاسكو سخن 
گفت:  »آتش نشــانی هيــچ كمبود ی نــد ارد  و كاملا 
تجهيز است اين بی انصافی است كه د رمورد  شهرد اری 
اين جوســازی ها صورت می گيرد .« غلامرضا انصاری 
با صد ای بلند  خواهان قطع ســخنان معاون شهرد اری 
شــد  و به همراه وی حافظی و احمــد  حكيمی پور نيز 
به اين رونــد  اعتراض كرد ند : »اگر ايشــان می خواهد  
د رمورد  پلاســكو حرف بزند ، بايد  به ما هم وقت بد هيد  
اما با وجود  اين تذكــرات چمران به امانــی اجازه د اد  
 حرف بزنــد  و نگذاشــت منتقد ين حاد ثه پلاســكو

 صحبت كنند .«
انتقادازدستورجلسهشورا

با وجود  اينكه تذكرات اعضاي شورا هم به صورت 
محد ود  د ر شورا گنجاند ه شد ، اما اين جلسه 4ساعته 
خروجي زياد ي د رباره حاد ثه پلاســكو ند اشت. حالا 
رئيس كنوني و رئيس ســابق شــورا د ر گفت وگو با 
»شــهروند «، نظرات تقريبا متناقضــي د ر اين باره 
د ارند . چمران معتقد  است كه آنچه مي توانستند  د ر 
د وجلسه شنبه و يكشــنبه انجام د اد ه اند ، اما مسجد  
جامعي مي گويد : »آيا نبايد  براي واقعه اي به اين مهمي 
تغييري د ر د ستور جلسه د اد ه مي شد ؟« رئيس شورا 
د رپاسخ به اين سوال كه چرا جلسه روز گذشته شورا 
خروجي د راين زمينه ند اشت، به اين جمله اكتفا كرد : 
»شورا چه كار كند ؟ به اند ازه كافی د راين باره صحبت 
كرد ه ايم.« شايد  شفاف سازي د رباره حاد ثه و حرف و 
حد يث ها يكي از موارد ي بود  كه با توجه به آمارهاي 
متناقض روزهاي گذشته از شورا انتظار مي رفت، اما 
چمران اعتقاد  د يگــري د ارد : »آمارها متناقض نبود ، 
حرف سخنگوي آتش نشاني سند  است. ما نبايد  د ر كار 
اجرايي د خالت كنيم. ما بايد  تسهيلات فراهم كنيم 
كه آنها بتوانند  كار خود  را انجام د هند ، به اند ازه كافي 
هم روز شنبه 4ساعت و يكشنبه هم چند  ساعت د يگر 
د ر اين باره صحبت كرد يم و نيازي به صحبت د يگري 
نيست. همين امروز هم صحبت ها حاشيه اي بود .« 
شهرد ار تهران د راين واقعه بايد  د رمعرض پاسخگويي 
قرار گيرد  و اين وظيفه شوراســت كه بررســي هاي 
بيشتري د ر اين باره انجام د هد ، چون هنوز هم خاطر 
مرد م جريحه د ار اســت، د رحالي كه هنوز هم برخي 
حرف از اســتعفا مي زنند ، اما چمران مي گويد :  »اين 
جريحه  د اربود ن نيســت. هرچه توانستيم با سرعت 
تصويب كرد يم تا كارشــان را انجام د هند . مرتب هم 
طي بازد يد ها وضعيت را بررسي مي كنيم تا اين مسأله 
تمام شود ، چيز جد يد  د يگري به نظر نمي رسد .«  اما 
مســجد جامعي، رئيس ســابق و عضو كنوني شورا 
حرف هاي  د يگري د ر اين باره د ارد : »واقعه اي به اين 
مهمي اتفاق افتاد ه است؛ آيا نبايد  به عنوان نمايند گان 
تهران د ر شورا تغييري د ر د ستور كار جلسه بد هيم. 
د ستورجلســه روز سه شــنبه و رونمايي از سامانه 
نظارت چه اولويتي د اشــت؟ اين موضوع د ر د ستور 
جلسه قبلي بود  و براي بررســي آن وقت نرسيد ، اما 
ما نمايند گي مرد م را د اريم. الان همه اضطراب د ارند ، 
چون د ســت كم 20نفر از عزيزان ما زير آوار هستند ، 
ميليارد ها تومان پول ســوخته شد ه و د وماه ماند ه به 
عيد  عد ه زياد ي بيكار شد ه اند ، شغل آنها آسيب د يد ه 
اســت و د رآمد   ند ارند . حاد ثه خيابان جمهوري كه 
اتفاق افتاد ، ما د ســتور جلسه را تغيير د اد يم و پيگير 
موضوع شد يم تا به شــورا آمد ند ، اما انگار نه انگار كه 
د رشــهر اتفاق به اين بزرگي رخ د اد ه اســت. حتي 
 براي نخســتين بار 3د قيقه اعمال كرد ند  و تذكرات

 محد ود  شد .«
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شورای سکوت
چمراندرگفتوگوبا»شهروند«:بهاندازهکافيروزشنبهويكشنبهدربارهپلاسكوصحبتکرديم،نيازيبهصحبتديگرينيست

مسجدجامعيدرگفتوگوبا»شهروند«:انگارنهانگارکهدرشهراتفاقبهاينبزرگيرخدادهاست؛آيابرايچنينواقعهاينبايددستورجلسهتغييرمیکرد؟
احمدمسجدجامعی،رئيسپيشينشوراپيشنهاددادبرایبررسیابعادحادثهپلاسكوکميتهحقيقتيابتشكيلشود

 مسجدجامعي براي تبادل نظر ميان اعضاي اصلاح طلب شورا
 با هيأت امنای ساختمان پلاسکو جلسه ای ترتيب داد

۱۰پاسخمهمهيأتامنایساختمانپلاسكوبهابهامات
شهروند|نخستين بار است كه يك مقام رسمي به جاي اكتفا به اخبار رسمي، پاسخ و حرف هاي 
مرد  م را نيز مورد   توجه قرار د  اد  ه است. احمد   مسجد  جامعي صبح روز گذشته به همراه برخي از 
اعضاي فراكسيون اصلاح طلبان شوراي شهر با هيأت امنای ساختمان پلاسكو جلسه اي برگزار 
كرد   و خروجي آن يك صورتجلسه 11 بند  ي بود   كه رئيس سابق شوراي شهر تهران آن را تنظيم 
كرد  . د  ر جلسه اي كه ميان اعضاي شورا و هيأت امنای ساختمان پلاسكو برگزار شد  ، اسماعيل 
د  وستی، احمد   حكيمی پور، احمد   د  نيامالی، فاطمه د  انشور، عبد  الحسين مختاباد  ، محمد  مهد  ی 
تند  گويان و محمد   سالاری از شورا و آقايان البرزپور، جواد  ی، ابراهيم خانی، ابراهيمی و محمد  ی از 
هيأت امنای ساختمان پلاسكو شركت كرد  ند  . د  ر اين جلسه موارد   متعد  د  ی مورد   بحث و بررسی 
قرار گرفت و صورتجلسه اي با 11 بند   براساس اظهارات اعضای هيأت امنای ساختمان پلاسكو از 
سوی احمد   مسجد  جامعی تنظيم شد  . سخنان اعضاي هيأت امناي پلاسكو د  ر شرايطي است كه 
مسئولان شهرد اري و نمايند گان نزد يك به محمد باقر قاليباف پيش از اين گفته بود ند  كه بيش از 

15 بار به پلاسكو تذكر د اد ه اند  كه ساختمان ايمن نيست و بايد  فكری به حال آن بكنند .
1-  فقط يك بار به شورای ساختمان، بعد   از بازد  يد   آتش نشانی اخطاريه د  ر مورد   ضرورت ايجاد   
پله فرار د  اد  ه اند  ./2- هيچ توليد  ی د  ر ساختمان پلاسكو نبود  ه است و به همين د  ليل ابزار توليد  ی 
چند  انی د  ر آوار باقيماند  ه نيست./3- مخزن گازوييل اد  عا شد  ه د  ر طبقات بالا به هيچ وجه صحت 
ند  ارد  ، ولی منبع آب آتش نشــانی و منبع آب شرب د  ر پشــت بام وجود   د  اشته است./4- شغل 
پلاستيك فروشی د  ر كل مجموعه نبود  ه است؛ هر چند   كه اسم ساختمان پلاسكوست./5- د  اخل 
راهروها و راه پله ها به هيچ وجه انبار كالا نبود  ه است./۶- اين اخطاريه توسط شورای ساختمان به 

نمايند  ه مالك د  ر طبقه چهارد  هم ساختمان به د  فتر مالك )بنياد   مستضعفان( تحويل شد  ه است.
۷- آتش نشانی نيز يك بار د  ر چند   ماه گذشته بازد  يد   از ساختمان د  اشته و پس از آن گفته اند   وضع 
شير و شلنگ های د  اخل ساختمان كه از قبل تعبيه شد  ه بود  ، قابل قبول است؛ ولی نقص اصلی را 
ند  اشتن پله فرار عنوان كرد  ه اند  ./۸- آتش نشان ها انصافا نهايت فد  اكاری، همكاری و شجاعت را د  ر 
اين كار به خرج د  اد  ند  ./9- ايجاد   ساختمان د  ر محل فعلی، مورد   تقاضای شورای نمايند  گان و كسبه 

بود  ./10- از مرد  م برای شركت د  ر مراسم آتش نشان ها د  عوت و تشكر شود  .

کامبيز نوروزی، حقوقدان در گفت و گو با »شهروند« مطرح کرد:   

نظارتشورایشهرتهرانبرعملكردشهرداری
اصلاکافینيست

بهاستنادبند۱۴ماده۵۵قانونشهرداری،ايننهادمسئولنظارتبرايمنیپلاسكوبودهاست
اطلاعرسانی،ضعيفترينوبیکيفيتترينبخشبحرانپلاسكوبودهاست

شهروند|حاد  ثه پلاســكو د  ر روزهای گذشــته بحث های متفاوتی را د  رفضای د  اخلی كشور 
برانگيخته  كه يكی از مهم ترين اين بحث ها، لزوم تعيين نهاد  ها يا افراد   خطاكار د  ر بروز اين حاد  ثه 
بود  ه است. شهرد  اری تهران به عنوان نهاد   تصميم گير و ناظر د  ر امور شهری، از ابتد  ا د  ر مظان اتهام 
بود  ه و برخی اعضای شورای شــهر تهران هم به اين مسأله اشاره كرد  ه و حتی خواهان استيضاح 
»محمد  باقر قاليباف« شد  ه اند  ؛ قانون د  راين باره چه می گويد   و وظيفه اصلی شورای اسلامی شهر 
تهران به عنوان نهاد   ناظر برعملكرد   شهرد  اری د  راين حاد  ثه چيست؟ »كامبيز نوروزی« حقوقد  ان و 

وكيل د  اد  گستری د  ر گفت و گو با »شهروند  «، اين موضوع را بررسی كرد  ه است.
قانوندربارهشيوهنظارتشورایشهربرعملكردشــهرداریتهراندرماجرای
پلاسكوچهمیگويدواعضایاينشورابايدچهرويكردیرادراينبارهپيشبگيرند؟

شوراهای شهر وظايف مختلفی د  ارند   و يكی ازمحورهای مهم نظارت برعملكرد   شهرد  اری هاست. 
شورای شهر مهم ترين نهاد   بالاد  ستی شهرد  اری اســت و مجموعه عملكرد   اين نهاد   بايد   تحت 
نظارت های مختلف شورا قرار بگيرد  . به عنوان مثال د  رماد  ه ۷1 قانون شورای اسلامی شهر و روستا 
وظايف قانونی شوراها مشخص شد  ه كه يكی از وظايف آنها انتخاب و عزل شهرد  ار است كه علاوه 
 براين، بررسی و شناخت كمبود  های محيط شهری به عهد  ه شورای شهر است. شورای شهر موظف 
است؛ برحسن اجرای مصوبات خود   نظارت كند  . نظارت برعملكرد   مالی و قرارد  اد  ی شهرد  اری، 
نظارت بر امور اماكن عمومی طبق بند  های 1۸ و 19 همين ماد  ه برعهد  ه شوراست؛ يعنی شورای 
شهر بايد   ازطريق شهرد  اری اين وظيفه را به انجام برساند  . بنابراين شورای شهر مسلما به عنوان يك 

نهاد   بالاد  ستی شهرد  اری د  ركيفيت عملكرد   شهرد  اری نقشی مهم و تاثيرگذار د  ارد  . 
ديروزاعضایشورایشهرتشــكيلدوکميتهحقوقیبرایبررسیورسيدگیبه

حادثهپلاسكوتشكيلشود،اينموارددرراستایبندقانونیاشارهشدهاست؟
اين مصوبه شــورای شهر د  ر راســتای وظايف قانونی شوراســت و مصوبه د  رستی هم است، اما 
نوشد  اروی بعد   از مرگ سهراب است. تجربه د  هه اخير د  رمد  يريت شهر تهران حكايت از آن د  ارد   
كه ميزان نظارت شورای شهر تهران برعملكرد   شهرد  اری اصلا كافی نبود  ه و وظايف شورای شهر 
تحت تأثير گرايش های سياسی حاكم بر شورای شهر تهران به شد  ت ضعيف بود  ه است. رئيس 
محترم شورای شــهر تهران، تقريبا د  رتمام موارد   بيش و پيش از هرچيز د  رفكر حمايت كامل از 
شهرد  ار تهران بود  ه است؛ اين حمايت هيچ اشكالی ند  ارد   و اشكال و نقد   به جايی وارد   می شود   كه 
سياست بر قانون و ضوابط و معيارها حاكم می شود  . بعد   از موضوع املاك شهرد  اری تهران، عد  ه ای 
از اعضای شورای شهر طرح تحقيق و تفحص از شهرد  اری را پيشنهاد   كرد  ند   كه د  رشورای شهر رد   
شد   و د  ر واقع شورا از ابزار های نظارتی خود   كمترين استفاد  ه را برد  ه است؛ آن تعد  اد   معد  ود   از اعضای 
شورا هم كه تلاش د  اشته اند   از اختيارات قانونی برای نظارت بر كيفيت عملكرد   شهرد  اری استفاد  ه 

كنند  ، نتوانستند   به جايی برسند  .
درروزهایگذشتههروقتبحثاستيضاحيااستعفایشهردارمطرحشد،گروهی
جوابدادندکه»فعلازمانمطرحشــدنچنينمواردینيست«،قانوندراينباره

چهمیگويد؟
من با بحث استعفا كه اين سال ها د  ركشور مد   شد  ه، چند  ان موافق نيستم؛ استعفا جنبه سمبليك 
د  ارد   و گاهی اوقات موجب پوشيد  ه ماند  ن حقايق می شــود  . مسأله اصلی قبول مسئوليت های 
قانونی است؛ اين كه مسئولی استعفا د  هد  ، مشــكلی را از مرد  م حل نمی كند   و آنچه كه اهميت 
د  ارد  ، روشن شد  ن حقايق است. د  رماجرای برخورد   د  وقطار، مد  يرعامل راه آهن استعفا كرد   كه با 
استقبال هم روبه رو شد  ، اما مشكلی از مرد  م را حل نكرد  . اين كه حاد  ثه ای اتفاق افتاد   و حالا شهرد  ار 
استعفا د  هد  ، شايد   جنبه نماد  ين و سمبليك د  اشته باشد  ، اما مشكلی ازمشكلات شهر تهران را حل 

نمی كند  .
البتهســوالاينبودکهادعاینپرداختنبهمقصرانودلايلاينحادثهدرشرايط
کنونیکهدرروزهایگذشتهبارهااززبانمسئولانمطرحشدهتاچهاندازهدرست

وقانونیاست؟
 سوال شما را د  ر سه سطح من بايد   جواب  د  هم؛ د  ر سطح سازمان های مسئول اد  اری، بايد   مشخص 
شود   كه چه سازمانی مكلف به نظارت بر ايمنی ساختمان پلاسكو بود  ه و بايد   از اختيارات قانونی 
خود   استفاد  ه می كرد  ؟ د  راين مورد   حتما بايد   الان صحبت كرد   و پاسخ آن را د  اد  ؛ چراكه ارزش عملی 
د  ارد   و بايد   به اقد  امات عملی فوری برای اصلاح مد  يريت شهری بينجامد  . بايد   مشخص شود   چه 
سازمانی مسئول نظارت بود  ه و تا چه اند  ازه از اختيار قانونی خود   استفاد  ه كرد  ه است؟ نظر حقوقی 
من اين است كه به استناد   بند   14 ماد  ه 55 قانون شهرد  اری، شهرد  اری موظف بود  ه بر ايمنی بنای 
پلاسكو نظارت كند   و برای رفع خطر اقد  ام عملی انجام د  هد  . د  رسطح د  يگر پاسخ به سوال شما، 
علت تامه حاد  ثه است، آتش سوزی چرا و از كجا ايجاد   شد  ه كه بحث های كارشناسی پيچيد  ه ای 
است كه د  رحال حاضر به د  ليل نبود   اطلاعات كافی نمی توان د  رباره آن اظهارنظر كرد   و كارشناسان 
اين حوزه ها بايد   د  ر روزهای آيند  ه به اين موارد   پاسخ د  هند  ، اما سطح سوم، واكنش به بحران است. 
واكنش به اين بحران را د  رسطوح واكنش انتظامی )يعنی محيط بحران چگونه از لحاظ انتظامی 
مد  يريت شد  ه و آيا فضای مناسب ايجاد   شد  ه است؟( بخش د  يگر اطلاع رسانی است و بخش سوم 
كيفيت عملياتی مأموران فد  اكار آتش نشــانی و مد  يريت اين موضوع است كه بايد   بعد  ا و پس از 
تحقيقات كافی ارزيابی شوند  . پس بايد   سازمان مسئول مشخص شود   ولی د  ر د  ومورد   د  يگر بايد   

اظهارنظر را پس از مشخص شد  ن جزييات سخن گفت. 
درروزهایپسازبحرانپلاســكو،اطلاعرســانیبرایخبرنگارانورســانهها
محدوديتهایفراوانیداشتکهبيشترازطرفستادبحرانصورتمیگرفت،اين
محدوديتهامنجربهپخششايعاتفراوانوضعفاطلاعرسانیشدهاست.ستاد

بحرانحقاعمالاينمحدوديتبرایخبرنگارانراداشتهاست؟
ضعيف ترين و بی كيفيت ترين قسمت مربوط به اين بحران به بخش اطلاع رسانی است، حواد  ث 
اينچنين مورد   توجه تمام مرد  م كشــور و حتی د  ر د  و روز اول، تيتر يك و د  و رسانه های مهم د  نيا 
بود  ه است. پس اين خبر و كنترل احساسات عمومی بسيار اهميت د  ارد  ، به همين د  ليل د  رمعيارها 
و ضوابط مد  يريت بحران، مد  يريت خبری بحران است و بايد   د  ر ستاد   عملياتی يك ستاد   خبری 
با كمك گرفتن از خبرنگاران خبره و حرفه ای اخبار د  قيقی به بيرون مخابره می شد  . ستاد   بحران 
پلاسكو، بخش اطلاع رسانی د  اشت كه بسيار ضعيف عمل كرد   كه البته بايد   از »سيد  جلال ملكی« 
ياد   كنيم كه د  رحد   وسع و توان خود   عملكرد   شايسته ای د  اشت. ازطرف د  يگر، صد  اوسيما هم نقش 
اطلاع رسانی بسيار ضعيفی د  اشت و يكی از محورهای كار خبری تلويزيون، تكذيب اخبار بيان شد  ه 
خود   بود  ، اما از لحاظ حاد  ثه، ستاد   بحران می تواند   محد  ود  يت خبری اعمال كند   و ميزان فعاليت 
خبرنگاران د  ر ميد  ان حاد  ثه را به د  ليل امنيت عمومی و فضای عملياتی را محد  ود   كند  ، كما اين كه 
د  رحاد  ثه 11 سپتامبر هم شــاهد   چنين محد  ود  يتی ازسوی د  ولت آمريكا بود  ه ايم كه البته خود   

د  ولت اطلاع رسانی كاملی انجام می د  اد  .  

خبر

شهروند| رئيس سازمان ميراث فرهنگی، بالاخره 
پس از گذشت نزد يك به سه ماه از نشستن بر صند لی 
رياست، نخستين نشســت خبری اش را برگزار كرد  
تا بعد  از اين همه سكوت، به ســوالات پاسخ د هد  اما 
كوتاه و تا حــد ود ی كلی. خبرنــگاران حوزه ميراث 
فرهنگی، صنايع د ستی و گرد شگری، بعد ازظهر د يروز، 
د رحالی د ر اين نشســت با موضوع »د ســتاورد های 
ســازمان پس از برجام« شــركت كرد ند  كه پيش از 
اين د ر د وره رياست مسعود  سلطانی فر بر اين مسند ، 
گوششان از اين موضوع پر شد ه بود . صحبت از برجام 
و گرد شگری د ر اين نشســت اگرچه يك روز پيش از 
آغاز رويد اد  كنوانسيون جهانی گرد شگری 201۷ با 
ميزبانی ايران، اتفاق افتاد  اما »حاد ثه پلاسكو« هم از 
اصلی ترين موضوعاتی بود  كه چند باری به آن اشاره شد  
و هم نخستين مسأله ای كه معاون رئيس جمهوری از 
آن حرف زد . زهرا احمد ی پور، معاون رئيس جمهوری 
و رئيس ســازمان ميراث  فرهنگی، صنايع د ســتی و 
گرد شــگری كه د ر جمع بزرگی از خبرنگاران احاطه 

شد ه بود ، ســخنانش را اين طور آغاز كرد :  »تسليت 
عرض می كنم بابت واقعه تاسف بار ساختمان پلاسكو 
كه فكر می كنم د ر نوع خود ش موضوعی بسيار جد ی 
است. اين اتفاق نشان می د هد  بايد  توجه بيشتری به 
بافت های شهری د اشته باشيم به ويژه د ر مناطقی كه 
ممكن است ساختمان های فرسود ه يا با عمر طولانی 
د اشته باشــند  بايد  د قت كنيم تا وقايعی از اين د ست 
د يگر د ر كشور اتفاق نيفتد .«او سپس صحبت هايی 
مقد ماتی د رباره ســابقه تمد نــی و ارزش های تنوع 
فرهنگی ايران به عنوان سرمايه ای برای توليد  قد رت 
ملی را به بحث شكســت پروژه ايران هراسی با قد رت 
د ستگاه د يپلماســی گره زد : »مشخص ترين آثاری 
كه مناســبات منطقه ای و جهانی د ارد  اين است كه 
آيا يك كشور د چار انســد اد  سياسی، مالی و بيمه ای 
هست يا نه؟ ما قبل از برجام شاهد  اين انسد اد  بود يم. 
هيچ كشوری نيست كه ذيل فصل ۷ شورای امنيت 
برود  و د رنهايت بد ون فروپاشی يا جنگ و د رگيری از 
ذيل اين فصل خارج شود ، اما خوشبختانه ايران بد ون 

جنگ، مناســباتش را د ر فضای گفتمانی معتد ل با 
نظام جهانی و منطقه تعريف كرد .« احمد ی پور بخش 
د يگر صحبتش را به گفتــن از فضای تازه ای كه ايران 
را به ترتيب نخســتين و سومين مقصد  امن و جذاب 
گرد شگری د نيا معرفی می كند ، اختصاص د اد  و اين 
مســأله و موج افزايش گرد شــگران را حاصل برجام 
د انست. حاد ثه پلاســكو علاوه بر اين كه مسأله ثبت 
نبود ن بنا به عنوان اثری با ارزش معماری، ناامنی و به 
خطر اند اختن جان مرد م را د ر خود  د اشــت، د ر بحث 
»بناهای فرسود ه« جا گرفت و معاون رئيس جمهوری 
د رباره آن خبرهای تازه ای د اد : »يكشــنبه گذشــته 
د ر جلســه هيأت د ولت كارگروهی تشــكيل شد  تا 
بناها و بافت های د ارای عمر بالا كه د چار فرســود گی 
شــد ه اند  و همچنين د ر بحث ميراث هم می گنجند ، 
بررسی شوند . د ر اين كارگروه تعيين تكليف شد  كه 
د ستگاه های متولی به شــكل قوی و بلند مد ت و د ر 
قالب ميان د ستگاه ها وظايف اين كارگروه را به نتيجه 

برسانند .«

رئيسسازمانميراثفرهنگیدرنخستيننشستبااصحابرسانه:

ایران سومین مقصد جذاب گردشگری جهان است

خبر

شــهروند| پس از ماه هــا اعتراض نســبت به 
شــيوه تغيير و تحول د ر علوم انســانی و رشته های 
جامعه شناسی، علوم سياســی و روانشناسی، د يروز 
اعضای انجمن جامعه شناســی ايــران د ر نامه ای به 
رئيس جمهوری، اقد ام شــورای تحول و ارتقای علوم 
انسانی را د رتغيير ســرفصل های بعضی از رشته های 
حوزه علوم اجتماعی غيركارشناســانه د انســتند  و 
خواهان توقف آن شد ند .»شيرين احمد نيا«، مد رس 
د انشــگاه و عضو هيأت مد يره انجمن جامعه  شناسی 
د رباره مخاطب ايــن نامه به »شــهروند « می گويد :   
»مخاطب نامه اگرچه رياست جمهوری است، اما اشاره 
به سمت های د يگر و مرتبط با علوم انسانی  او د ارد  كه 
مهم ترين اين مســئوليت ها، رياست شــورای عالی 
انقلاب فرهنگی است.«د ربخشــی از اين نامه، پس از 
اشاره به متن منتشره ازسوی »كارگروه علوم اجتماعی 
شورای تخصصی تحول و ارتقای علوم انسانی« بر نقد  
جامعه شناسان به اين متن تأكيد  شد ه است:   »منتقد ان 
تناقضات و نقاط ضعف متعد د ی د ر اين سند  د يد ه اند  و 

تصويب و اجرای عجولانه آن را قبل از مد اقه كافی به 
ضرر ارتقا و تحول علوم اجتماعی د ر ايران د انسته اند . با 
توجه به اين مسأله، انجمن جامعه شناسی ايران به عنوان 
تشكل فراگير اين رشته احســاس مسئوليت كرد ه و 
د رچند  نشســت متوالی به ارزيابی اين سند  پرد اخته 
است.«انجمن جامعه شناسی ايران نتايج ارزيابی خود  را 
به اين صورت بيان كرد ه است كه: »به طور كلی انجمن 
جامعه شناسی ايران فرآيند ، روش و نتايج اين بازنگری 
را برای علوم اجتماعی ايران مثبت ارزيابی نمی كند  و 
براين باور است كه عملی شد ن اين تصميم ها به جهت 
پشتوانه ضعيف كارشناسی و علمی آن و عد م مقبوليت 
فرآيند  و سازوكار انجام اين بازنگری نزد  اجتماع علمی 
د انشگاهی، منجر به نتايج نامطلوبی د ر كيفيت آموزش 
اين رشته و تضعيف جايگاه و سرمايه اجتماعی شورای 
عالی انقلاب فرهنگی، وزارت علوم، تحقيقات و فناوری 
و د ســت اند ركاران اين برنامه د رميان اعضای هيأت 
علمی، د انشجويان و د انش آموختگان علوم اجتماعی 
خواهد  شــد .« جــواد  ميری، جامعه شــناس و عضو 

هيأت مد يره انجمن جامعه شناسی هم د رباره ايراد ات 
وارد ه به اين تغيير و تحول صورت گرفته، به »شهروند « 
می گويد : »يك د غد غه كلی د ر انجمن جامعه شناسی 
يا اساسا د ر بين اصحاب علوم انسانی وجود  د ارد  كه اگر 
قرار است تغيير و تحولی صورت بگيرد ، اين تغيير بايد  
د رونی باشد ؛ به عنوان مثال اگر قرار است چيزی كم يا 
زياد  شود ، مبتنی بر امر بيرونی نباشد . هر تغييری كه 
از د رون يك علم نباشد ، به آن علم د ر د رازمد ت آسيب 
وارد  خواهد  كرد . كسانی كه می خواهند  علوم انسانی را 
اسلامی، بومی يا به زعم خود شان اعتلا د هند ، به جای 
اين كه از بد نه علوم اجتماعی باشند ، مبتنی بر يك امر 
بروكراتيك بود ه اند ؛ يعنی تغييــر و تحولات علمی را 
وقتی به امری بروكراتيك تقليل د هيم، باعث خفگی 
د ر فضای آكاد ميك خواهد  شــد .«اين جامعه شناس 
اد امه می د هد : »يكی از مشكلات اين گروه تحول، اين 
است كه از تاريخ غافل هستند . اگر نگاهی به سير تغيير 
و تحولات پس از انقلاب د اشته باشــيم كه شوراها و 

پژوهشگاه های مختلفی ايجاد  شد ه است.« 
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این سند پرضرر برای جامعه شناسی را متوقف کنید
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